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 Nem könnyű a hibákkal szembe nézni. Főleg, ha sok és súlyos hibánk 
van. Tudom, hogy könnyű elmennem gyónni, ha csak apró hibákat követ-
tem el. És nehéz, ha valami nagyon nyomja a szívemet. Viszont az utóbbi 
esetben hatalmas boldogságot tudok megélni. Meg tudom tapasztalni Isten 
szeretetét.
 Remélem, hogy a plébániai megújulás is hasonló élménnyel fog járni. 
Meg fogjuk tapasztalni Isten szeretetét!

Antal atya

Interjú Bálint diakónus atyával

 » Van e valami mottód a papi hivatásoddal kapcsolatban?
Van több, de ha konkrétan egy jelmondatot kell választanom, az nekem a 
Mk 8,35., ami így hangzik: „Mert aki meg akarja menteni életét, elveszíti azt, 
aki pedig elveszíti életét énértem és az evangéliumért, megmenti azt” . Ez 
azért áll ilyen közel hozzám, mert az Isten ezzel hívott meg. Amikor egy hit-
tanórára készültem - ugyanis hitoktatóként dolgoztam -  és a Szentírást la-
pozgattam, akkor ez a mondat „szembejött” velem és nagyon megragadott. 
Úgy mondanám, hogy egy Istenélményt éltem át - egy nagy békesség töltött 
el, leírhatatlan érzés volt. Ott megértettem, hogy mélységében mit jelent 
ez, és azt, hogy nekem szól: ne görcsösen ragaszkodjam a saját elképze-
léseimhez, hanem engedjem át a vezetést Istennek, mert ő sokkal jobban 
tudja, hogy mi az, ami jó nekem. Ha el tudom engedni a saját, elképzelt éle-
temet, akkor ő azt be tudja tölteni és ki tudja teljesíteni a lehető legjobban.
 » Hogyan képzelted előtte az életedet?

Családban gondolkodtam. Feleséget, gyerekeket gondoltam magamban. 
Amúgy pedig a hétköznapi életben, foglalkozás terén nem voltak konkrét el-
képzeléseim. Teológiát tanultam nappali tagozaton a Pázmány Péter Katolikus 
Egyetem Hittudományi Karán, utána pedig hitoktatni kezdtem, de hitoktatónak 
nem nagyon tudtam magam elképzelni hosszú távon. Úgy éreztem, kellene 
még valamit csinálni, valami még hiányzik… Mint említettem, családban, gye-
rekekben gondolkodtam, és abban hogy valamit majd dolgozom. A hitoktatást 
első lépcsőnek szántam, annak befejezése után még terveztem más tanulmá-
nyokat, de nem döntöttem arról, hogy merre haladjak, szóval végleges tervem 
nem volt. Tehát ez az időszak még valamennyire az önmagam kereséséről is 
szólt, s valahol ennek kapcsán tudott az Isten megszólítani.

Vezércikk

Jó volt?
Emlékszem, amikor gyerekként felolvastam a templomban, akkor mindig 
megkérdeztem édesanyámat, hogy jó volt-e? És ő őszintén válaszolt. Túl 
halk, nem értette a szavak végét, vagy nem néztem fel olvasás közben. 
Néha elkedvtelenített a kritika, de tudtam belőle fejlődni.
 Jó volt? Jól csináljuk? Hogyan csináljuk?
 Tesszük fel a kérdést, és próbálunk rá válaszolni. Ferenc pápa meg-
újulásra hívja az egyházat. A megújulás valahogy úgy kezdődik, hogy sze-
mélyesen meg kell térnünk, meg kell nyitni a szívünket. Aztán észrevenni a 
hibákat, és változtatni rajta. Nem csak személyesen, hanem a közösségben 
is. Észrevenni, ha valamit nem úgy teszünk, ahogy kellene, pedig a szándék 
jó.
 A járvány kicsit megcibálta életünket. Túléltük, és kaptunk egy új le-
hetőséget. Lehetőséget a megújulásra. Nem csak egyénileg, hanem a kö-
zösségben is. De hogyan lehet megújulni?
 Az egyéni megújulásnál egy vírusírtó programot kell lefuttatnunk, és 
végig kell nézni, hogy hol vannak azok a „bug”-ok, férgek, amelyek energi-
áinkat túlzott mértékben igénybe veszik. Ezt régiesen lelkiismeret vizsgá-
latnak nevezték. Aztán amikor ezeket a hibákat már látjuk, akkor tudunk 
rajtuk változtatni. Vannak olyan hibák, amiket el tudunk viselni. Kicsit úgy, 
mint egy lábgombát, ami kellemetlen, de lehet együtt élni vele. Aztán van-
nak olyan hibák, amelyek jóval nagyobbak. Mint egy rákos elváltozás. Eze-
ket komolyan kezelni kell, és néha évekig tart ez a munka, sokszor külső 
segítséget is kell kérni, de mindez gyógyítható. Ha valaki el szeretne indul-
ni ezen az úton, javaslom, hogy olvassa el Ferenc pápa lelkitükrét, sokat 
tud segíteni. (https://www.magyarkurir.hu/hirek/nezz-tukorbe-husveti-
gyonasod-elott)
 A templomi közösségben is vannak hibák. Vannak, olyanok, amit el 
tudunk viselni. Ilyen az, ha valaki előveszi a telefonját, vagy köhög a mise 
alatt. És vannak olyanok, amiken változtatni kell. Ha letértünk arról az útról, 
amelyet Jézus megálmodott nekünk, akkor az egyház elveszíti a küldeté-
sét, nem teljesíti a feladatát. Mint egy fa, ami nem hoz jó gyümölcsöt, vagy a 
só, ami ízét veszti. Nem való már másra, minthogy kidobják, és eltapossák 
az emberek.
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 » Tehát vallásos családból származol, a hitet otthonról kaptad?

Igen. Azt ugyan nem mondhatom, hogy teljesen katolikus családból, mert 
édesapám református, de édesanyám nagyon vallásos katolikus. Testvére-
im is gyakorolják a hitüket. Nagyszüleim, anyukám szülei is gyakorló ke-
resztények, templomba járók voltak. Nagyon örülök, hogy ilyen nevelést 
kaptam, katolikus iskolákba jártam. 2005 óta pedig ministránsként is be-
kapcsolódtam a vallási életbe.
 » Volt olyan ember, tanár, barát, pap, szent…, aki hatással volt rád, 

aki irányította a hitéleti fejlődésedet, aki vonzó volt, és akit követni 
szerettél volna? Hiszen valamennyire a papság felé vezető út egy 
hitbéli fejlődés, ami külső hatások útján is érlelődik.

Be kell vallanom, hogy már gyerekkoromban is volt olyan elképzelésem, 
hogy pap leszek. Aztán jött a kamaszkor, a gimnáziumi évek, akkor ez az el-
képzelés kikopott, feledésbe merült. Ebben az időben már nem gondoltam 
a papságra, inkább a családos életforma foglalkoztatott. Nagyon szerettem 
az orgonát, a hangját, és magát a hangszert is. Hat évig zongoráztam, ezért 
felmerült bennem, hogy az orgona irányába menjek tovább. Szerettem vol-
na orgonaművész lenni. Sajnos érettségi után, 18 évesen, már nem fért bele 
az életembe, hogy konziba menjek, utána meg a Zeneakadémiára. Rájöt-
tem, hogy ezt az utat hamarabb el kellett volna kezdeni. Ezután úgy véle-
kedtem, hogy orgonatervező vagy - javító szakkal próbálkozom, hogy még-
is a hangszerrel kapcsolatban lehessek, de ezt később elvetettem, valamint 
édesanyám is biztatott, hogy valamilyen felsőoktatási képzésben vegyek 
részt, akár egyetemen, akár főiskolán. Így döntöttem a teológia mellett a 
Pázmányon.
 De, hogy visszatérjek a kérdéshez, a nagyszüleimnek igen jó kap-
csolata volt több pappal, akik gyakran jöttek hozzánk vendégségbe. Nagy-
szüleim és édesanyám a Szent Imre templomba jártak, ahol édesanyám 
a hittanon találkozott Horváth Zoltán atyával, akivel nagyon jóba lettek, jó 
kapcsolatot őriznek a mai napig, barátság szövődött közöttük. Így Zoltán 
atya, illetve Szabó Géza atya, a Szent Imre templom plébánosa is családi 
barátok voltak otthon. Rájuk felnéztem, tudtam beszélgetni velük, és ez jó 
volt, hogy ismerhettem személyesen, és közelről is papokat. De akkor nem 
a hivatásról beszélgettünk, nem ez volt a téma közöttünk, hiszen ez a gon-
dolat komolyan csak már az egyetem elvégzése után merült fel bennem, 
egyre többször és jobban. Bár, az egyetem alatt többen rákérdeztek, hogy 

szeretnék-e pap lenni, de akkor mindig azt válaszoltam: nem hiszem, és 
nem is gondolok rá. Aztán később, az említett istenélményemet, meghí-
vásomat követően is egy évig viaskodtam ezzel a gondolattal, döntéssel. 
Felmerültek bennem félelmek, aggodalmak: mit fognak szólni?... tényleg 
jól értelmezem a hívást? …. Ebben a helyzetben aztán már Zoltán atya na-
gyon sokat segített. Segített abban, hogy a kérdést le tudjam tisztázni, és 
a végső döntést meg tudjam hozni. Nagyon tapintatosan bánt velem:  nem 
befolyásolt a döntésemben, csak szempontokkal segített, és bátorított, 
hogy merjek dönteni. Úgy fogalmazott, hogy a döntés elől nem térhetek ki, 
de bárhogy is lesz támogatni fog benne. Az életem fordulóponthoz érkezett. 
Végül sikerült IGEN-t mondani a hívásra, amire így visszagondolva nagy 
öröm számomra. Jól érzem magam, úgy mondanám, a helyemen vagyok. 
Kezdetben voltak még félelmeim és aggodalmaim, de egyre jobban látom, 
hogy a Jóisten ezt az utat szánta nekem, érdemes Benne bízni és mellette 
dönteni.
 » Baráti köröd van?

Természetesen.
 » És ők mit szóltak a döntésedhez?

Azt hittem, hogy meg fognak döbbenni, csodálkozni fognak. De nem így tör-
tént. Azt mondták, hogy mindig is emberközeli voltam, és el tudnak képzelni 
papnak. Örültek a döntésemnek, és támogattak benne.
 » És a szülők, a család?

Édesanyám többször mondta családi ebédeknél, hogy ha fiúnak született 
volna, szívesen ment volna papnak. Így amikor megtudta, hogy a papi pályát 
választottam, örült neki. Azt tudom mondani, hogy az édesapám is elfogad-
ta, bár ő nem gondolt ilyen jellegű pályára velem kapcsolatban, mégsem 
döbbent meg, nem ellenezte, sőt, végül örömmel támogatta ezt az elhatá-
rozásomat.
 » A vívódásaidat megosztottad a szüleiddel, vagy kész helyzet elé ál-

lítottad őket?
Nem, a vívódásaimat nem osztottam meg velük, tanácsukat sem kértem, 
magam hoztam meg a döntést. Nem azért, mert nem lenne jó a kapcso-
latunk, de nem gondoltam, hogy velük kéne erről beszélgetnem. Inkább a 
barátaimmal osztottam meg érzéseimet ebben a témában, és  Zoltán atyá-
val, lelki atyámmal. Jó ideig - bevallom őszintén - még magamnak sem 
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ismertem be könnyen, hogy foglalkoznom kell ezzel a kérdéssel, próbáltam 
elterelni a figyelmemet, nem venni róla tudomást, de folyton vissza-vissza-
tértek a gondolatok.
 » Nézzünk most előre: Hogy képzeled el magad 20 év múlva?

Húsz év múlva 50 éves leszek… Akkor a reményem szerint már plébános 
leszek, ahol a közösséget már elég jól ismerem, különféle csoportok vesz-
nek körül, talán még káplánt is kapok magam mellé, akit be tudok vezetni 
a papi élet rejtelmeibe… 
 » Milyennek álmodod a plébániádat? Mi a fő szempont, amire építed a 

plébánosi munkádat?
A fő szempont a közösség. A Terézvárosi Avilai Nagy Szent Teréz Plébáni-
ához tartoztam közösségileg, jóllehet nem itt nőttem fel. Ott most küsz-
ködnek a fiatalok hiányával, sajnos kevesen vannak. Szomorú látni, hogy 
elenyésző az utánpótlás, persze ennek megvannak az okai: az egyik, hogy a 
“bulinegyed” közepén már alig lakik állandó lakos, a fiatalok inkább a külső 
kerületekbe költöznek. A pezsgő, fiatalokból álló, nagy létszámú katolikus 
közösségi élet nem a fő profilja jelenleg annak a templomnak. Itt, a Szent 
László Plébánián számomra éppen az a vonzó, hogy sok gyermekkel, és 
fiatallal találkozom. Ministránsok, huszonéves pályakezdők, fiatal házasok, 
kisgyermekesek, tehát 0 évestől a 100 évesig minden korosztály képvisel-
teti magát a plébániai életben, és a korosztályok szeretetben élnek egymás-
sal. Ez nagyon jó, nagyon nagy érték, én is ilyen közösséget szeretnék majd 
kialakítani magam körül, mert meglátásom szerint egy élő közösségben 
mindenkinek jelen kellene lennie.
 » Vajon hogyan lehet kialakítani ilyen közösséget, plébániát? Van erre 

ötleted, tanultatok erről a teológián? Például egy vidéki plébánián?
Amíg káplán leszek, addig nagy eséllyel Budapestre fognak helyezni, mert 
itt találhatók olyan plébániák, ahol tanulni lehet, tapasztalatot lehet gyűj-
teni. Ha már plébániát kapok, az lehetséges, hogy vidéken lesz, nem le-
het előre tudni, hol lesz nagyobb szükség papra. Az elmúlt időszakban pl. a 
covid járvány miatt sajnos több idősebb atya elhunyt, és nagy átszervezé-
seket kellett végrehajtani a szolgálatok terén. Ez is benne van a rám váró 
lehetőségek sorában. Lehet, hogy sokat fogok költözni, és az is lehet, hogy 
vidéken fogok szolgálni.

 » Hogyan lehetne feltölteni egy plébániát fiatalokkal?
Nagyon érdekes kérdés. Ha megint csak a Teréz templom helyzetből sze-
retnék kiindulni, akkor azt látjuk, hogy a  belvárosban már egyre keveseb-
ben laknak, leginkább idősek maradnak még az otthonaikban. A lakások 
nagy része ki lett adva albérletbe, vagy heti, havi turnusokban külföldi ven-
dégeket fogadnak… vagy irodának adják ki őket. Tehát a belvárosi plébá-
niákon sajnos egyre kevesebb családdal, fiatallal számolhatunk. Be kell 
látni, az ilyen helyeken reménytelennek tűnik a családos közösségek léte 
(persze a változás lehetősége mindig fennáll). Más helyeken, a külső vá-
rosrészekben talán könnyebb megszólítani a fiatalokat. Számos eszköz, 
mód rendelkezésre áll: az internet, vagy  a személyes meghívás módszere; 
egy-két ministránst bátorítani, hogy hívják a barátaikat. Ami számomra a 
legfontosabb, illetve legjobbnak tűnik, hogy a családokat kell megszólítani, 
behívni a közösségekbe. Lehet, hogy segít, ha úgy alakítjuk a miserendet, 
hogy az “családbarát” legyen, vagy gyerekprogramokat szervezünk.  A fi-
ataloknak nagyon jó lehet az ALPHA kurzus, ami ezen a plébánián is most 
indult, immáron többedjére. És megeshet, hogy az első ALPHA kurzusra 
csak öten jönnek el, de ha az jól sikerül, híre megy, és legközelebb már 
többen is eljönnek… Még esetleg a jegyesoktatás is olyan felület, ahol meg 
lehet fogni a fiatal párokat, hiszen ott több alkalommal találkozunk Most így 
gondolom, de lehet, hogy naivan képzelem el ezeket, azért remélem, hogy 
sikerrel járok majd!
 » És ha nem sikerül, ha kudarc lesz a sok próbálkozás? Fel lehet erre 

készülni? Nem fog nagyon padlóra küldeni a visszautasítás?
Benne van a pakliban. Elméleti szinten fel kell, fel lehet készülni erre. A 
szemináriumban sokszor mondják azt, hogy mivel a papok egyedül élnek, 
nagyon igyekeznek, de mégsem látják az eredményeket, ezért egy idő után 
kiégnek, bezárkóznak, elmagányosodnak. Ez ellen az egyik módszer a papi 
közösségek létrejötte. És itt elsősorban nem azt értem, hogy egy fedél alatt 
éljenek minél többen, hanem, hogy gyakoribb közösségi összejöveteleken 
találkozzanak és a problémáikat meg tudják beszélni, visszajelzéseket, 
megosztásokat, tapasztalatokat tudjanak egymásnak adni, “felmentést” a 
kudarc alól - pl. mindent megtettél, nem a te hibád… És természetesen a Jó 
Istenre való hagyatkozás az elengedhetetlen másik út. Nem mi vagyunk a 
központ, mi csak gondozzuk a “növényt”, ápoljuk, védjük a kártevőktől, még 
a gyümölcsöket is szedegethetjük róluk, de az életüket nem mi adjuk. Tehát 
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nem feltétlenül miattunk lesz jó egy közösség vagy kevésbé jó, az Istené a 
közösség, rá kell bízni a fő irányítást, és bízni benne, hogy Neki fontosabb 
minden lélek, mint hogy azt egy pap el tudja veszíteni…Tehát tudni kell, hogy 
nem én vagyok a főszereplő, hanem az Isten, aki a Szentlélek által munkál-
kodik a szívekben, lelkekben. Ha ezt látom, a kudarcban sem vagyok egye-
dül, de a siker sem csak az enyém.
 » A szemináriumban együtt tanuló kispapi közösség a kikerülés után 

összetart? Vannak még később alkalmak a találkozásra, beszélge-
tésre? Vagy ez nem szempont?

Mostanában összetartanak az évfolyamok közösségei is. Az lehet, hogy 
nehézséget jelent, hogy egyre többen jönnek a szemináriumba más egy-
házmegyékből is kispapok, és a távolság nem segít a gyakori találkozások-
ban. De az esztergomi egyházmegyések, akik Budapesten vannak tartjuk a 
kapcsolatot, havonta össze szoktunk jönni. Nem is számít, hogy ki melyik 
évfolyamhoz tartozott, a közös pont, hogy együtt jártunk a szemináriumba. 
Néha online is tartjuk a kapcsolatot.
 » Emberszerető pap szeretnél lenni, vagy teológus, tanító pap?

Mindenképpen emberszerető pap szeretnék lenni. Tanultam teológiát, ez 
sokat segít a hitemben és megértetni is segíthet sok dolgot a hittel kapcso-
latban, azonban a tanultakat és az ott megismert dolgokat nem szakzsar-
gonokkal, hanem a mindennapokban megélve szeretném átadni, tanítani… 
Ott szeretnék állni az emberek előtt és bemutatni a legjobb Barátomat, az 
én gondviselő Istenemet, az én életemben cselekvő Megváltómat - Jézust. 
Közösen jó arról beszélgetni, hogy Jézust én hogyan ismerem, milyen arcát 
látom, és megkérdezni másokat, hogy ők milyennek ismerik, látják.
 » Utána mennél elveszett báránynak?

Igen, utána mennék. Természetesen nem mindegy, hogy hogyan veszett el 
valaki, mennyire vesztette el a hitét, vagy az életét. Pl. lehet, hogy egy szen-
vedélybeteg után már nem mernék egyedül menni, hiszen oda már egy pap 
segítsége kevés, ott már képzett szakember bevonására is szükség van, de 
igyekeznék megtalálni azt a személyt, aki segíteni tud.
 » Van-e olyan vágyad, hogy a hivatásod át tudd adni? Szeretnéd-e, ha 

valaki a példád hatására papnak készülne?
Igen, nagyon szeretném. Nagyon szép élmény lenne, nagyon örülnék, ha 
valaki megosztaná velem azt a vágyát, hogy pap szeretne lenni.

 » Ha meghívnánk egy lelkigyakorlatra, és azt mondanánk, hogy azzal 
a témával hívunk, ami téged most a legjobban foglalkoztat, tudnál 
valamit ajánlani nekünk?

Ha most meghívnátok egy lelkigyakorlatra, akkor az Istennel való szemé-
lyes kapcsolatról beszélnék nektek. Ez foglalkoztat most a legjobban. Isten 
mindenkivel egy külön, személyes kapcsolatot szeretne kialakítani. Cso-
dálatos dolog, hogy az Isten ennyire szeret minket, hogy mindannyiunkhoz 
egyéni módon szeretne közeledni. Erről tudnék beszélni. Egyrészt, hogy a 
saját életemben hogyan éltem meg, milyen jelei vannak az Ő közeledésé-
nek, másrészt, hogy a Szentírásban mik találhatók… Szeretnék abban segí-
teni, hogy mindenki megtalálja, megérezhesse azt, hogyan, milyen módon 
közeledik hozzá az Isten. Átéltem, hogy az Istenről nagyon elvontan gondol-
kodunk, nagyon távolinak érezzük. Azt gondoljuk, hogy nem is foglalkozik 
velünk, ha mi nem úgy élünk, ahogy az neki tetszik. Azt kell mondanom, 
hogy ez egy teljesen torz kép az Istenről. Kezdetben bennem is egy szigorú 
istenkép volt, a baráti körömben is ezzel az elgondolással találkoztam. De 
ez egy helytelen elképzelés. Isten nagyon közel van hozzánk, és mindent 
megtesz értünk, hogy velünk lehessen. Ezt tapasztaltam meg, és ez a mag-
ja a hitemnek, és ezt szeretném megosztani minél többekkel.
 » Elégedett vagy-e az egyházzal? Miután belülről tapasztaltad az egy-

ház ügyeit, tanításait…ha hatalmat kapnál hozzá, változtatnál-e va-
lamit az egyházon belül? Volna-e olyan dolog, amiben fejlődni kelle-
ne, amin javítani kéne?

Elsőként, ami eszembe jut, az azzal függ össze, hogy most jöttem ki a sze-
mináriumból két és fél év után, és persze hozzá tartozik hogy ez a két és 
fél év a járvány jegyében telt, tehát nagyon be voltunk zárva, de a papkép-
zést némileg átalakítanám. Kevés volt arányát tekintve a gyakorlat. Fontos 
lenne többet látnunk abból, hogy hogyan működik egy plébánia. Most dia-
kónusként nagyon jó bekapcsolódni a papi tevékenységekbe. Antal atyá-
val nagyon “jól jártam”, gyakran szoktunk beszélgetni, nemcsak a plébánia 
működéséről, hanem lelkileg is sok mindent meg tudunk osztani egymás-
sal - örülök, hogy itt lehetek, és hogy ő a plébánosom, mentorom. Ezekből 
a benyomásokból is úgy érzem, hogy már korábban hasznos lett volna ilyen 
ismereteket gyűjteni, időszakonként plébániai feladatokba bekapcsolódni. 
Úgy látom, hogy a szeminárium kezdeti éveiben is fontos lenne, akár egy fél 
évet, akár egy évet kispapként dolgozni plébánián: hitoktatni, beszélgeté-
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hitük. Meg vannak rettenve, hogy mi lesz most. Nekem úgy kell ott lennem, 
hogy felismerjék, hogy köztük van Jézus, ott áll mellettük a szomorúság, a 
sötétség ellenére. Igen, a halál valóságos, szomorú, visszafordíthatatlan… 
De én most arra hívlak titeket, hogy vegyétek észre, hogy Jézus által a fel-
támadás az örök boldogságra lehetséges, tehát a halállal nem zárult le az 
élet, hanem a kiteljesedés felé halad. Ezt átadni, és így közvetíteni Jézust, 
az egy felelősségteljes feladat. Hitelesnek kell lenni. Nemcsak felolvasni 
egy szöveget, hanem átadni, hogy magukénak érezzék.
 » Felkészítettek benneteket arra, hogy az emberek a problémáikkal 

meg fognak benneteket keresni. Esetleg nálatok jóval idősebbek is 
olyan dolgokat kérdeznek vagy mondanak, amiket még nem élhet-
tetek át, amit még nem is tapasztalhattatok. Nem félelmetes ez egy 
kicsit, ilyen fiatalon?

Van ilyen képzés. Vannak gyakorta felmerülő problémák, amelyeket a ta-
pasztalnak a lelki vezetők. Ezekre kapunk felkészítést, odafigyel a szemi-
náriumi képzés. Akár erkölcsből, pl. lombikbébi program, gyermekvállalás, 
fogamzásgátlás, házasság előtti együttélés… Ezek a témák megjelennek a 
gyóntatási felkészítésben is. Megkülönböztetik azt is, hogy ha egy gyerek 
vagy egy 65 éves mond el valamit, arra kornak megfelelően hogyan kell 
reagálni. Másrészt a képzés választható része a lelkivezetés tantárgy. Egy 
jezsuita könyv alapján tanultunk, amelynek a címe: A lelkivezetés gyakorla-
ta (ezt egyébként ajánlom mindenkinek). Nekem nagyon tetszett ez a tárgy, 
ugyan csak félév jutott erre a nem kötelező tantárgyra, de sokat lehetett be-
lőle meríteni. Csépányi Gábor atya tartotta ezt a képzést, nagyon szerettem 
vele a lelkivezetésről beszélgetni. Mellé pedig, hála Istennek, időm adódott 
olvasni több könyvet is ebben a témában, tehát lehetséges miből meríteni, 
bár mindig vannak egyéni esetek, amire nem lehet előre készülni. Ebben 
az esetben “időt kell kérni”, hogy megfelelő tanácsot, választ, útmutatást 
tudjak adni. Meg lehet beszélni ilyenkor egy későbbi időpontot, amikor ta-
lán utánaolvasva, kérdezve sikerül megoldást találni a problémára, nehéz-
ségre. Nem kell tehát görcsösen azonnal megoldani egy dolgot, lehet, hogy 
ezzel többet ártanánk. Sok esetben az idő, a türelem a megoldója a problé-
máinknak, és persze nem lehet kihagyni a Isten Gondviselő szeretetét, és az 
imádságot, amiben mi magunk is meghallhatjuk Isten tanácsát, válaszát… 
így is segíthetjük egymást.

sekben részt venni, jegyesoktatásokra beülni, szolgálni temetéseken, ke-
resztelőkön. Ez nekem nagyon hiányzott. Most nagyon jó ezeket átélni, és 
talán a kánonjog, a liturgia oktatás sem lett volna annyira száraz, elméleti 
tárgy, ha gyakorlat mellett tudtam volna azokat elsajátítani. A másik nagyon 
fontos az emberekkel való kapcsolat kialakítása, ennek megtapasztalása, 
gyakorlása. Megismerni, hogy az embereknek milyen gondjaik, problémá-
ik akadnak, ezeket hogy lehet megoldani, kezelni… Ha nem is papként, de 
megfigyelőként, plébániai munkatársként részt venni ezekben a feladatok-
ban, jelen lenni a közösségi, plébániai kapcsolatokban, azok építésében…
 » Gondoltál rá, ésszel fel lehet azt fogni, hogy nemsokára pappá szen-

telnek, és a mise alatt átváltoztatod az Oltáriszentséget, megjelení-
ted a híveknek Jézust?

Igen, gondoltam erre. Számomra már az is hatalmas élmény volt, amikor 
diakónussá szenteltek. Azt éltem meg, hogy egyik pillanatról a másikra 
megváltozik az életem. Hoztam egy döntést, elköteleződtem az Isten mel-
lett, és már nincs vissza… Pecsét van rajtam. Már nem a tegnapi Bálint 
vagyok, hanem egy DIAKÓNUS - ÉS(!!!) már az Isten is így tekint rám… Ez 
más, mint amikor hitoktató voltam vagy orgonista szerettem volna lenni… 
Itt egy átalakulás történik. Amikor a szentelés megtörtént, az életem telje-
sen megváltozott, egyik pillanatról a másikra. Most már nem ülhetek vissza 
a padba, hanem a szentélyben, az atya mellett a helyem… Ennek megfe-
lelően Istent, a papságot és nem utolsó sorban Isten népét kötelességem 
szolgálni. Olyan feladatokat kell ellátnom, amelyeket előtte nem lehetett. 
Kicsit furcsa is volt ez az első napokban: „ma olyan feladatokat végezhetek, 
amit addig nem szabadott” - sokszor mondogattam ezt magamban.
 »  Olyan ez, mint egy metamorfózis… ami talán nem más, mint 

amikor egy közönséges törtet bővítünk… az értéke ugyanannyi, de 
mégis teljesen megváltozik, számszakilag több lesz. Így értem, amit 
mondasz. Felelősségnek érzed ezt, vagy „dicsőségnek”. Megkaptad 
a szárnyakat, de még nem repülhetsz.

Ez most egy út, egy lépcső, amire felléptem és eljutok majd, reményeim 
szerint, a papságig is. Feladataim lesznek, amiket el kell végeznem. És ter-
mészetesen mostantól felelősséggel kell tennem a papi feladataimat, nem 
csak kedvtelésből, amikor kedvem van (mint ministránsként). Hívnak majd 
keresztelni, esketni, temetni, egyéb szolgálatokra… tehát itt nagy a fele-
lősségem. Pl. egy temetésen mindenki szomorú, főleg azok, akiknek nincs 
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Krónikák

Mire lehetnek jók a közösséggel, közösségben eltöltött pillanatok?
„A pillangók nem látják a saját szárnyaikat, így nem tudják, hogy milyen cso-
dálatosan néznek ki; ez az emberekkel is így van. Ezért van szüksége min-
denkinek legalább egy igaz társra az életben: hogy megmutassa a másiknak, 
mennyire gyönyörű valójában.” (ismeretlen)
A táborainkban, közösségeinkben megéltem ilyen élményeket. Szívből kí-
vánom, hogy minél többünknek a plébánián legyen kedve átélni ezeket a 
pillanatokat! 

MINDEN PROGRAMUNKRA  
SZERETETTEL VÁRUNK MINDEN KEDVES TESTVÉRT!

Portugál mise
Egy kicsit visszatekintünk a közelmúltba. A NEK alatt templomunk adott 
otthont a portugál nemzeti misének. A misén elhangzott homília szövegét 
olvashatjuk most itt, hivatalos magyar fordításban.

José Manuel Garcia Cordeiro, 
Bragança-Miranda (Portugália) püspöke homíliája 

1. Isten türelmében Szűz Mária születésének ünnepe mély liturgikus ér-
telmet nyer, mert közvetlen kapcsolatban áll Krisztus világosságával, az 
Igazság Napjával. Mária a Hajnalcsillag, aki hirdeti a napot, és benne a ke-
resztény ember húsvét reggelének fényét sugározza. A közös imában kér-
jük Istent, hogy ennek az eseménynek a megünneplésével adjon nekünk 
egységet és békét. Mária születése lényegében az idő, a fény és az öröm 
teljességét ünnepli: „De amikor elérkezett az idők teljessége, az Isten elküldte 
Fiát, aki asszonytól született” (Gal 4,4). Mária a Szűz, aki Anya lesz, aki fogan 
és Fiút szül, aki megmenti a népet bűneitől (vö. Iz 7,14), ő az Új Ember Anyja 
és az új világ Hajnala. 
 Isten anyjának a születésével kapcsolatban António Vieira atya így 
nyilatkozott: „Akarjátok tudni, milyen boldogan, milyen komolyan és meny-
nyire méltón ünnepeljük Mária születését? Nézzétek meg, ki született. Azért 
született, hogy Isten megszülethessen tőle… Kérdezzétek meg a betegektől, 
hogy miért született ez az égi Leány. Azt fogják mondani, hogy a Segítség 
Asszonyának született, betegeknek a Gyógyulás, tehetetleneknek a Támo-
gatás, szomorúaknak a Vigasztalás, kétségbeesetteknek a Remény, vakok-

nak a Fény, összeférhetetleneknek a Békesség, eltévedteknek az Útmutatás, 
fogságban levőknek a Szabadulás, harcosoknak a Győzelem, utazóknak a 
Célbaérés, bizonytalanoknak a Megerősítés, haldoklóknak a Jó Halál, bűnö-
söknek a Megbocsátás, börtönben lévőknek a Szabadulás Asszonya. Ezek a 
hangok egyetlen hangban összegződnek, melyek azt mondják, azért született 
Mária, hogy Jézus Anyja legyen.” Lukács és Máté evangéliuma szerint Jézus 
a Jordánban keresztelkedett meg, ezzel mintegy belépve a történelembe. 
Az idő Isten szentsége. Máté evangéliumában kiemelkedik Ábrahám és Dá-
vid alakja, valamint Szent József meghatározó személye, mint az Isten és 
menyasszonya, Szűz Mária iránti türelem embere. 
 Az Egyház liturgiájában Názáreti József a „hű, alázatos és csendes 
szolga”, becsületes és körültekintő, „a csend és a munka pátriárkája”. Szent 
József a Krisztusban való élet segítője. A türelem tökéletesítése mindig ak-
tuális kihívás. A türelem „vértanúsága” szorosan összekapcsolódik a meg-
hallgatás képességével és az alázattal. Lelkipásztori valóságunk bátorsá-
got, bizalmat és türelmet igényel, hogy meg tudjuk szólítani korunk férfiait 
és asszonyait, tanúskodva arról, hogy ma is lehet szép, jó és igaz emberi 
életet élni az evangélium fényében. 
2. Az Egyház katolikusságának tapasztalata 
A mai ünnep, Szűz Mária születése, az Egyház egyetemességének kifeje-
ződése. Az ünnep eredete Keleten alakult ki, Nyugaton I. Szergiusz pápa 
(650–701) idejében fogadták el. Az eucharisztikus kongresszusokon való 
részvétel mindig az Egyház katolikusságának erős tapasztalata. Fernando 
Pessoa kijelenti: „Szülőföldem a portugál nyelv” (Livro do Desasossego/
Nyugtalanság Könyve). A valóságban, ahogy Virgílio Ferreira is kijelenti: 
„egy nyelv az a hely, ahonnan látszik a világ, és ahol gondolkodásunk és érzé-
seink határai húzódnak. Az én nyelvemből látszik a tenger. Az én nyelvemből 
hallatszik a morajlása, ahogy mások nyelvéből hallatszódnak az erdő hangjai, 
vagy a sivatag csendje. Ezért volt a tenger hangja a mi nyugtalanságunk”. 
 Minden nyelv hitet fejez ki az egész országban. Mégis, a nyelvek és a 
kultúrák különbözőségében megtalálható az egy, szent, katolikus és apos-
toli Egyház hitének egysége. A közös nyelv az evangéliumhoz való tarto-
zásban nyilvánul meg. Ezért az evangélium lényege a Krisztussal való ta-
lálkozásban rejlik, amelyben Szűz Mária anyai szíve határozottan jelen van. 
Kedves Testvérek, hinni és szeretni kell az Egyházat, Jézus szolgáját és 
hitvesét, hogy „ebben a megosztott világban az egység és a béke eszköze 
legyen” (VII. eucharisztikus ima). 
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3. Minden forrásom az Eucharisztiában van 
A kongresszus mottója: „Minden forrásom belőled fakad” (Zsolt 87,7). Az 
Eucharisztia az Egyház küldetésének és életének forrása. Ferenc pápa 
olyan eucharisztikus kultúrára bátorít minket, amelyben nyilvánvaló, hogy 
a szentáldozás a szolgálat és az irgalom magatartása: „képes ösztönözni a 
jóakaratú embereket a szeretet, a szolidaritás, a béke, a család és a teremtés 
megőrzése területén”. A 87. zsoltárból, amely lelkesen énekli minden nép 
anyjának, Jeruzsálemnek a nagyságát, a forrás titokzatos csodája, amelyet 
„körtáncban fognak énekelni”, egyúttal elvezet bennünket egy hatalmas si-
vatagos bibliai területre, ahol a víz a különbség élet és halál között. Ezért a 
források Isten jelenlétének a jelei. A liturgiát, mindenek felett az Eucharisz-
tiát a II. Vatikáni Zsinat így ismerteti: „…az a csúcspont, mely felé az Egyház 
tevékenysége irányul; ugyanakkor az a forrás is, amelyből fakad minden ere-
je” (Sacrosanctum Concilium 10). XXIII. Szent János pedig szerette a kút ké-
pét használni a liturgiában: „olyan, mint egy falusi forrás, amelyhez minden 
nemzedék jön, hogy mindig élő és friss vizet igyon”. És csúcspont is, mivel az 
Egyház minden tevékenysége a Krisztussal való életközösség felé irányul, 
mert a liturgiában az Egyház kinyilvánítja és kifejezi híveinek a Krisztus által 
egyszer s mindenkorra megvalósított megváltás munkáját. 
 Legyen az 52. Nemzetközi Eucharisztikus Kongresszus a hit, a re-
mény és a szeretet valóságos jele az egységért és a békéért Európában és 
az egész világon, mert az Eucharisztia olyan szentség, amely létrehozza az 
Egyházat, „forrása és csúcsa a keresztény életnek” (Lumen Gentium 11). 

Templomfelújítás
Ünnep

Ha most belépünk a templomba, kicsit más a kép, és másképp fogad min-
ket, mint eddig. Szeretném összefoglalni a változásokat, és leírni ezeknek 
a történetét.
 Az első, legszembetűnőbb változás maga a bejárat. Itt nem csak a 
rácsokat szereltük le, hanem a hirdetőtáblákat is megváltoztattuk, így kicsit 
modernebb összkép fogadja a belépőt. Még hátra van az emléktáblák visz-
szahelyezése.

 A templom festésén kívül a világítást is megújítottuk. Eddig a lámpák 
elsősorban az oltárt, és a padban ülőket világították meg. Most beépültek 

olyan reflektorok is, amelyek a templom belső mennyezetét világítják meg. 
A festéssel együtt az oltárképeket, a fölöttük elhelyezett díszítést is porta-
lanítottuk, valamint a nemzeti és a pápai zászló is új helyre került.
 Különösen érdekes a Szent László szobor története. Legelső helye a 
szószék tetején lévő bronz buzogányt formázó talapzaton volt, aztán mind-
kettő lekerült a szentély elé, ami – bár közelebb volt a hívekhez - azonban a 
talapzat éles részei miatt kiszakadt nadrágok, és gyermekeik testi épségé-
ért aggódó szülők folytán meglehetősen sok problémát okozott.  A szobor 
tavaly felkerült a falra, a talapzat pedig a padlásra. Pontosabban a padlás 
bejárata előtti részbe, mivel a padlásajtó túl szűk volt. Hosszas beszélgeté-
sek után arra jutottunk, hogy jobb helyen lenne ez a talapzat ismét az ere-
deti helyén, azaz a szószék tetején, viszont a szobor helyére kellene valamit 
tenni. Jó lenne egy kereszt. Egyszer, amikor a Szent László utcába mentem 
a “Karitász” raktárba, egy keresztet vettem észre. Ez a kereszt eredetileg a 
miskolctapolcai Karitász Tábor kápolnájának a tetején volt, és annak átala-
kítása során került el onnan. Először csak kölcsönkértem, mivel kíváncsi 
voltam a látványra, vagyis arra, hogy milyen méretű keresztet kellene el-
helyezni a szobor tetején, hogy minden arányos legyen. Miután úgy találtuk, 
hogy “oda szánta az ég”, végleg elkértem, így került fel a szószék tetejére.
 Hosszas gondolkodás után a világítás színét is megváltozattuk. A 
kezdetben hideg fehér égők helyére meleg fehér led világítótestek kerültek, 
melyek így barátságosabbá tették a templomot. Arra is próbáltunk figyel-
ni, hogy legyen a templomnak egy csendes, hétköznapi világítása, valamint 
egy ünnepélyes díszkivilágítása is, hogy akár egy nagymisén, akár egy 
csendes szentségimádáson meg lehessen találni a megfelelő fényhatást.
 A kongresszusra készülve szerettem volna felújítani az egyik kelyhet, 
de sajnos a régi pénzverdében működő aranyozó műhely bezárt, így hóna-
pokig kerestem egy megfelelő vállalkozást. Végül december közepén vál-
lalta az egyik cég, amely nagyon szép munkát végzett.
 December végén megkeresett Török Csaba televízió referens, hogy a 
Duna Televízió közvetíthet-e a misét a mi templomunkból. Igent mondtam 
rá, bár akkor még tele volt a templom állványokkal, de már lehetett látni a 
munkálatok végét.

 A közvetítés előtti héten megkérdezte a főministráns Tamás, hogy 
melyik kereszttel legyen a bevonulás a templomba. Régebben ugyanis egy 
fém keresztet használtak, aztán pedig a templom felszentelésekor hasz-
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nált kereszttel vonultak be a ministránsok a szentmisére. Pénteken tele-
fonáltak, hogy elkészült a kehely, így ha már ott voltam, akkor megnéz-
tem a körmeneti kereszteket. Már-már kiválasztottam egy díszeset, ami 
illett a templomunkhoz, de akkor megláttam II. János Pál pápa keresztjét. 
Én 1977-ben születtem, és János Pál pápát 1978-ban választották pápává, 
majd egészen 2005-ig vezette az egyházat. Az én gyerekkoromban ő volt a 
pápa, sőt, a boldoggá és szentté avatását is megünnepelhettük. Sokan úgy 
gondolják: az, hogy Kelet-európa megszabadult a szovjet megszállás alól, 
részben neki is köszönhető. Ezért választottam ezt a keresztet.

 
 Így újult meg a templomunk a Jóisten segítségével, így vártuk január 
30-án a Duna Televíziót, hogy közvetítse a szentmisét szerte a világban.

Antal atya

2021. Karácsonyi műsor
 Összefolynak az évek, mióta a Coviddal élünk. Nálam elakadt a nap-
tár, és minden idő , ami a Covid előtt volt, az „tavaly”, a többi pedig az idei 
év. Nem emlékszem, hogy hány karácsonyt töltöttünk már ebben a furcsa 
társasági üzemmódban - kevés személyes találkozás, szinte semmi közös-
ségi élet… 
 A mostani karácsonyunk is nagyon megszenvedte a járvány hatásait. 
„Beteg lett” a szokásos karácsonyi színdarabunk is. Volt egy történet, amit 
meg lehetett volna szerkeszteni egy kis színdarabbá, hozzá tudtuk volna 

kapcsolni szokásos módon a betlehemi éjszakát is. Már kezdtem írni a for-
gatókönyvet, de ahogy rosszabbodott az egészségügyi helyzet, ezúttal is 
úgy döntöttünk, hogy nem tartunk éjszakába nyúló próbákat a hideg temp-
lomban. Félünk, féltjük egymást, a gyerekeket… a kapcsolataink és eddi-
gi kis szokásaink, a tradícióink kopnak és hervadoznak. Legutóbb - talán 
egyszer vagy már többedszer(?) - karácsonyi koncertet, műsort tartottunk 
szenteste. Szóltam azoknak, akiknek van zenei, hangszeres képzettségük 
és rájuk bíztam a műsor sikerét. Így nem kellett próbákra járni, nem volt 
találkozási - fertőződési - felület, s azt  reméltem, hogy mindenki a lehe-
tő legjobbat fogja magával hozni a közösségünk lelki/érzelmi táplálására 
az év legszentebb estéjén. Amióta szervezem ezt az eseményt, mindig az 
motivál, hogy tudjunk olyan hangulatot teremteni, olyan üzenetet átadni 
az ünneppel kapcsolatban, ami az éjszakára és az ünnep további napjaira 
is kihat. Nekünk - a szereplőknek, szervezőknek - ez működik. Az ünnepi 
asztalnál családunkban, a vendégeinkkel sok beszélgetésnek volt témája 
az adott karácsonyi darab üzenete, kimenetele... Régebben a gyermekeink-
kel együtt vettünk részt benne: szereplőként, rendezőként, technikusként, 
jelmezfelelősként… Csak remélni merjük, hogy a nézőknek, a plébánia kö-
zösségének is fel-felbukkannak a képek, gondolatok, a történet, és talán 
beépül az ünnepbe. 
 Az idei este koncepciója arra épült, hogy - mivel csodálatos dolog 
együtt énekelni - az angyali üdvözlet után megszólal a „mennyei kórus” a 
hívek ajkáról, adventi és karácsonyi dallamok töltik be a templomot, közben 
fel-felcsendül egy-két zenés, előadott mű is.
 Sajnos a Covid mellett a technika ördöge is ellenünk dolgozott. Ezúton 
is szeretnék bocsánatot kérni, hogy „Máriát”, és az angyali üdvözlet szavait 
mikrofon hiányában nem lehetett hallani.
 Aki énekel, kétszeresen imádkozik! Szent Ágoston gyakran emlege-
tett szavai motiváltak abban, hogy az áldott estén énekeljünk együtt kará-
csonyi énekekt az oltár előtt. Sajnos a számtalan, ismeretlen szövegű stró-
fa leküzdhetetlen nehézséget okozott az éneklés során.
 A színdarab, a díszletek,a jelmezek, azaz a készület hiánya mellett 
szeretett hárfaművészünk, Schunk Franciska sem tudott velünk ünnepelni, 
máshol gyönyörködhettek a játékában.
 De félre bánat, félre bú! Köszönjük Ress Tamásnak és Hahn Gergőnek 
a mennyei dallamokat, a templomunk kórusa által megénekelt műveket!!! 
Köszönjük a szülőknek az áldozatos háttérmunkát, a gyakoroltatást, a je-
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de igyekszem menni, amikor csak lehet.
Sz. J.: 44. véradásom volt januárban a Béke téren. 18 éves korom óta ez át-
lagosan 2,75 véradás évente, úgyhogy még könnyen behozható/leelőzhető 
vagyok. Szeretem hozzátenni a véradások számához, hogy ez több, mint 18 
liter vérben.
K.A.: 50 fölött vagyok. Régen még nem volt számítógépes rendszer, egy kis 
füzetbe írták be a véradásokat. 
 » Miért adsz rendszeresen vért? 

C.A.: Segíteni valakin, akinek szüksége van rá. Ez nekem semmibe nem 
kerül, csak kb. 1 órányi időmbe - aminek a sokszorosát töltöm el értelmet-
len dolgokkal is akár - valakinek viszont az életet jelenti. Ha nem mennék 
el vért adni, akkor lelkiismeret-furdalásom lenne, hogy még ennyire sem 
voltam képes.
Sz. J.: Az egész véradás folyamata egyszerű és mégis csodálatos. Hogy 
soha nem ismerhetjük meg ki az, akin segítünk és hogy olyat adhatunk, ami 
mással jelenleg nem pótolható, nekünk viszont mindig lesz belőle új. Az 
már csak hab a tortán, hogy a leadott vért minden egyes alkalommal több 
betegségre is szűrik, amiről így időben értesítést kaphatunk.
K.A.: Szokásommá vált. Jelzi a telefon, hogy most már újra adhatok. Ter-
mészetesen azért döntöttem a véradás mellett, mert a vér semmi mással 
nem pótolható, és olyan sokan vannak, akik szeretnének, de nem adhatnak 
vért. Én egészséges vagyok, adhatok.
 » Találkoztál már olyannal, akit véradás mentett meg? Szeretnél talál-

kozni olyannal, aki megkapta a véredet?
C.A.: Még sosem találkoztam olyannal, akit az én véradásom mentett meg. 
Adtam már irányítottan vért idegen embereknek. Egyszer pedig olyannak 
is, akit ismertem, de vele már nem találkozhattam utána többet. Nem azért 
adok vért, hogy találkozzam azzal, akinek segítettem, abszolút nem ez mo-
tivál.
Sz. J.: Meglepne, ha még nem találkoztam volna egy olyan emberrel se, 
aki nem kapott volna vért, de konkrétan így még sosem került ez szóba. Én 
mindenképp örülnék neki, ha találkozhatnék azzal, aki megkapta a vérem. 
Bár elveszne az anonimitás varázsa, de egy új oldala is megnyílna a dolog-
nak, új barátság születhetne. Biztosan olyan módon oldanám meg, hogy 
mind a véradó, mind a vért kapó részéről külön nyilatkozat kéne erről és 
így bármelyik fél választhatná továbbra is az anonimitást, de ha mindkettő 

lenlétet… Külön köszönet, azoknak, akik családostul adták magukat aján-
dékba. 

 
Ez az elmúlt ünnepi alkalom sok tanulságot hordoz, felvet kérdéseket, elin-
dít új terveket, gondolatokat. 
 Hogyan tovább? Talán jövőre már nem ilyen lesz ez az esemény, olyan 
sem, mint a covid előtt…  Mit gondolsz kedves olvasó? Hogyan tovább?

Vica

Önkéntes véradás

 » Miért mentél el életedben először vért adni?
Czinege Attila: - Apu a katonaságtól kezdve majd később a munkahelyén 
is hosszú évekig volt véradó, majd amikor ezt már munkaidőn kívül kellett 
volna tenni, akkor elmaradt ettől. Erről tudtam, de sosem éreztem azt, hogy 
nekem is el kellene mennem vért adni. Aztán amikor először volt véradás a 
plébániánkon - Török Laci szervezésében - akkor adtam vért először.
ifj. Szolnoki János: Van egy homályos, gyerekkori emlékképem arról, 
ahogy a szüleim önkéntes véradáson vesznek részt. Ez megmaradt és em-
lékszem, hogy nagyon vártam, hogy én is kipróbálhassam. Engem is meg-
lep, de nem tudom végül hogyan és pontosan mikor keveredtem el az első 
véradásra, de a plébániai véradások és több lelkes véradó jelenléte nagyban 
hozzájárult ahhoz, hogy ez rendszeressé váljon.
Kálmán Antal atya: Szemináriumban volt rá lehetőség, igazából lehetett 
dönteni a tanórák, és a véradás között. Évente kétszer nem kellett így be-
menni az előadásokra. Talán ezért vannak a teológiából hiányosságaim…
 » Hanyadik véradáson vagy már túl? Ez kb. évi hány alkalmat jelent?

C.A.: 35-nél járok. Volt olyan év, amikor csak egyszer sikerült elmennem, 
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szeretné megismerni egymást, arra is sor kerülhetne. 

K.A.: Igen. A kórházlátogatások során volt néhány 
beteg, akiknek nem működött a vérképzése. Időn-
ként bevitték, kapott néhány egység vért, utána 
újra mehetett haza 2-3 hónapra. Enélkül már rég 
halott lett volna. Aztán egy hétvégi véradás után je-
lezte a telefonom, hogy kiszállították a véremet a 
kórházba, és másnap egy olyan betegnél voltam, 
aki éppen vért kapott. Nem néztem meg, de lehet, 
hogy pont az enyém volt. Nem ez volt a fontos. Ott 
még értékesebb ajándékot kapott, találkozott 
Krisztussal, az Ő testével és vérével.

 » Gondoltál arra, hogy imádkozol azokért, akiknek ilyen formán segí-
tesz? 

C.A.: Szoktam. A mi plébániai véradásunk előtt szoktam imádkozni azért, 
hogy sokan érezzenek meghívást arra, hogy eljöjjenek és segítsenek, utána 
pedig hálát szoktam adni, hogy ennyien eljöttek segíteni. Amikor megka-
pom az sms-t, hogy a véremet kiszállították egy kórházba, akkor is szok-
tam egy rövid kis imát elmondani, hogy valóban segítség legyen a vérem.
Sz. J.: Ez eddig nem fogalmazódott meg bennem, mert a véradáskor még 
nem érzem aktuálisnak az SMS megérkezése kapcsán szintén azt érzem, 
hogy biztos van egy átfutási ideje az értesítésnek. Viszont ha bármikor látok 
megkülönböztető jelzéssel közlekedő mentőautót, akkor imádkozom. A jö-
vőben viszont figyelni fogok erre, hiszen az idő az ember számára releváns, 
az imát nem kéne, hogy befolyásolja.
K.A.: Igen, szoktam imádkozni.
 » Gondoltál már arra, hogy valaki mennyire hálás lehet azért, hogy 

megmentetted az életét? 
C.A.: Nem. Ez nem számít nekem. Lehet, hogy aki megkapta a vért, nem 
is gondolja ezt végig, hogy az honnan került a kórházba vagy hozzá. „Úgy 
szeressétek egymást, amint én szerettelek titeket!” (Jn 13,34)
Ezt az iránti szeretetünket nagyon sokféleképpen tudjuk kimutatni. Az egyik 
legcsodálatosabb módja ennek, ha megmentjük valakinek az ÉLETÉT. Na-
gyon könnyű azt mondani erre, hogy - hál’ Istennek - nem élünk nap mint nap 
vészhelyzetek közelében, mint a mentők, tűzoltók, katasztrófavédelmisek, 

mégis van lehetőségünk nekünk is, hogy hősök legyünk! Kb. 1 óra! Ennyit 
kell adnunk az időnkből, és megmenthetünk akár 3 embert is! Egy órányi 
türelem, egy tűszúrásnyi fájdalom, ami valakinek az életet jelentheti. Én ed-
dig 35-ször adtam vért. Lehet, hogy nem mentettem meg ezzel 35x3 ember 
életét... lehet, hogy 50 emberét sem... lehet, hogy 20-ét sem... de ha csak 
EGYETLEN ember életét is megmentettem ezzel a 35 véradással, már ak-
kor is megérte!
Sz. J.: Szoktam ilyesmin is gondolkodni, de megint csak egy kicsit más 
megközelítésben. Ahogy szüleinket is sokkal jobban megértjük, amikor 
szülővé válunk, úgy erre az egész vérellátó rendszerre is egészen máshogy 
tekintünk, ha jobban belelátunk. Aki soha ennek az egésznek a hátteréről 
semmit sem hallott, akár azt is gondolhatja, hogy a vérkészítményeket gyá-
rakban gyártják és csak le kell venni a polcról. Míg aki legalább egyszer 
ad vért, az már látja a másik oldalt is. Az tudhatja, hogy naponta több mint 
1500 véradóra van szükség és ebből már könnyű tovább gondolni mekkora 
munka folyik minden percben a háttérben.
K.A.: Tudom, hogy a véradás nem mindig életmentést jelent. Van amikor 
vérkészítmény készül az adományból, van úgy hogy valami miatt nem tud-
ják időben felhasználni, esetleg nem „életmentés”-ként adják a vért, vagy 
aki kapja, mégsem éli túl. De jó belegondolni abba, hogy tudok segíteni, és 
vannak olyanok, akik nekem köszönhetik, hogy még életben vannak.

Nagyon köszönjük, hogy áldozatot hoztál, időt adtál másokért! Köszön-
jük, hogy minden alkalommal hozzájárulsz 3 ember életének a meg-
mentéséhez. Köszönjük a betegek nevében és az ők hozzátartozóinak 
nevében is. 

„Ha az emberek negyedrész annyit költenének arra, hogy jót tegyenek má-
sokkal, mint arra, hogy kárt tegyenek maguknak, nyoma se volna nyomor-
nak.” 

Móra Ferenc
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munkahelyén. Fáradt volt. Az égett pite nem ártott nekem, de egy éles szó 
árthatott volna neki. “
 Mindannyian követünk el hibákat. Nem a hibákra kellene koncentrál-
nunk, hanem támogatni azokat, akiket szeretünk. Ez a hosszú és boldog 
kapcsolatok titka.. .” (és minden emberi kapcsolaté)

A földi életnek megvannak a maga korlátai, de nem kell ezt túldramatizál-
ni. Nem a születéstől a halál ig gondolkozunk, hanem a születéstől az örök 
élet felé.

Blanckenstein Miklós atya

Negativitásböjt
Nagyböjtre

Elhatároztam, hogy negativitásböjtöt tartok…
…azaz tartózkodom a panaszkodó, pesszimista, kritikus vagy gúnyos meg-
nyilvánulásoktól.
 Mivel sokszor elég negatív vagyok, és a környezetemet időnként kiké-
szítik a szurkálódó megjegyzéseim, úgy döntöttem, rám férne egy ilyen jel-
legű böjt. Elhatároztam, hogy egy hónapig fékezem a nyelvemet, és semmi 
negatívat nem mondok.
 Sajnos kudarcot vallottam. Sőt kellő elszántság híján az utolsó hétre 
meg is feledkeztem róla. Mégis tanulságos volt: néhány fontos felismerés-
sel gazdagodtam.
 Az egyik: sokat segített, hogy a böjtöt két barátnőm is vállalta. Beszél-
gettünk róla, biztattuk egymást. Igazából csak akkor kezdtem megfeledkez-
ni az elhatározásomról, amikor már nem számoltam be róla a barátnőim-
nek. Megértettem, milyen sokat jelent a barátok jelenléte a küzdelmekben.
A legnehezebb az volt, hogy észrevegyem a negatív gondolatokat. Általában 
azonnal kimondom a rosszat, amint eszembe jut. A böjt idején egyfolytában 
figyelnem kellett, hogy ne tegyem. Rájöttem, hogy alapból az esetek felé-
ben valószínűleg észre sem veszem, mennyire negatív vagyok. Ráadásul a 
mai kultúrában, a közösségi médiában sokszor az tűnik jófejnek, aki máso-
kat aláz. Állandóan emlékeztetnem kellett magamat a böjtre.
 Végül arra is rájöttem, hogy nemcsak másokkal, hanem saját magammal is 
negatív vagyok. Hányszor mondom magamnak, hogy milyen hülye vagyok! Mintha 
másokkal kedvesnek kellene lennünk, magunkat meg bármikor gyalázhatnánk. 
Pedig Isten képmásaként engem is ugyanolyan tisztelet illet, mint bárki mást!

Elmélkedés

Popper Péter pszichológus,  
egyetemi tanár visszaemlékezése 

 Egy alkalommal beszélgettem Pilinszky Jánossal, és a költő megje-
gyezte:
– Utállak benneteket, „pszi..”-vel kezdődő foglalkozásúakat.
– Miért utálsz, János?
– Mert nagyon nagy terheket raktok az emberekre. Azt hirdetitek, hogy min-
den emberi problémának van megoldása. Ezzel sikerül elérnetek, hogy az 
emberek többsége úgy érzi, csak ő olyan hülye, hogy nem tudja megoldani 
a szexuális problémáit, a szüleivel való viszonyát, a házasságát, az egzisz-
tenciális ügyeit, a politikai orientációját stb.- és összeomlik. A valóságban 
az élet dolgainak többsége nem megoldható. Legfeljebb jól- rosszul elvi-
selhető. Óriási a különbség közöttünk. Ti úgy gondoljátok, hogy az életben 
problémák vannak és megoldásokra van szükség, én meg úgy gondolom, 
hogy az életben tragédiák vannak, és irgalomra van szükség.
Szíven döfve tántorogtam ki Pilinszkytől.

Popper Péter

A pite
 Nagyanyám mindig finomakat főzött. De egy nap egy odaégett pitét 
tett a nagyapám elé. Nem csak egy kicsit égett, hanem fekete, mint a szén. 

Vártam, hogy lássam, mit szól majd 
a nagyapám. De csak megette a pi-
tét és megkérdezte, milyen napom 
volt. Aztán hallottam, hogy a nagy-
anyám bocsánatot kért tőle a va-
csorájáért. Sosem felejtem el a vá-
laszát. „Ugyan kedvesem, nagyon 
finom volt a pitéd.”
 Később megkérdeztem tőle, 
hogy igazat mondott-e. A vállam-
ra tette a karját és azt mondta: „A 
nagymamádnak nehéz napja volt a 
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mináriumi szobámba, az első napokban nem is igazán tudtam mit kezdeni 
magammal. Utána viszont átélhettem azt a meglepetést, hogy a mi Urunk, 
Jézus Krisztus, az Oltáriszentségben minden nap meglátogatott még ebben 
a magányos, elszigetelt helyzetben is. Kegyelme által megértette velem, 
hogy itt az ideje életem eddig halogatott, de aktuális kérdéseire megtalálni 
a válaszokat, vagy legalábbis elkezdeni a keresést rájuk. Így a csend, az 
imádság és különösképpen a Szentlélek gyümölcsözővé tette ezt az idősza-
kot. Jobban becsülöm azóta a közösségi életet, fontosabbá vált számomra 
a napi áldozás, felértékelődött a csendben és nyugalomban végzett ima, 
valamint jobban átérzem, hogy Krisztus egyházához tartozom.
 Saját esetemből kiindulva buzdítok mindenkit arra, hogy itt az idő, 
amikor lehetőség adódik megosztani egymással ezeket a csendben, imád-
ságban megfogant ismereteket, kérdéseket, az életre való rácsodálkozá-
sokat. Pont azért van erre szükség, hogy egymást is gazdagítsuk azokkal 
a kegyelmi ajándékokkal, melyeket az Istentől ingyenesen kaptunk. Egyik 
ilyen figyelemreméltó ajándéka pedig maga az Egyház, melynek minden 
megkeresztelt ember a részese. Ferenc pápa arra hív minket, hogy „éljük 
meg a szinódust kegyelmi időszaknak és kezdjük meg alapjaiban a szinodális 
egyház felé vezető utat. Legyen a szinódus alkalom egymás meghallgatására, 
a Szentlélek befogadására, az imádságra, elcsendesedésre. Legyünk a kö-
zelség egyháza – utal a pápa Isten stílusára, mely a közelség, az együttérzés 
és a gyengédség. Úgy leszünk az Úr egyháza, ha mi is az ő stílusát követjük. 
Vezesse a szinódust a Szentlélek!”
 Márciusban négy, szombati alkalommal gyűlünk össze, hogy a Szent-
lélek vezetésével átbeszéljük egyházközségünk életének fontosabb kérdé-
seit, eseményeit. Négy nagyobb témakört sikerült megfogalmaznunk, me-
lyek segítenek bennünket a konstruktív együttgondolkodásban: a liturgia; a 
liturgikus énekek és a zenei szolgálat; a keresztény családok lehetőségei; 
valamint a missziós tevékenységek. Várjuk közösségünk régi, valamint új 
tagjait, hogy együtt indulhassunk el azon az úton, melyre Ferenc pápa ta-
valy októberben meghívott minket.

 Jöjj, Szentlélek!  
Te új nyelveket fakasztasz és életet hozó szavakat adsz ajkunkra,  

őrizz meg bennünket attól, hogy múzeumi egyház legyünk,  
amelyik szép, de néma, nagy múlttal és kevés jövővel. 

Jöjj közénk, hogy a szinódus megtapasztalásával  
ne hagyjuk elhatalmasodni magunkon a kiábrándultságot,  

 

Nyilvánvaló, hogy az életben a jóra, a pozitívra érdemes törekedni. Hiszen saját 
magát teszi boldogtalanná, aki minden fél tál cseresznyében csak a hiányt lát-
ja. Mégis hasznos olykor a negatívumok gyomlálásával is foglalkozni – éppen 
azért, hogy jobban észrevehessem Isten számtalan ajándékát és ami még fon-
tosabb: általuk az Ő ajándékozó szeretetét.
 Ezért talán újra megpróbálom, esetleg rövidebb ideig, mondjuk egy hétig. 
S mikor volna rá alkalmasabb idő, mint nagyböjtben?

Forrás: Christianae
Fotó: Pixabay

Hirdetés

Szinódusi folyamathoz csatlakozunk
Ferenc pápa a Szent Péter-bazilikában bemutatott szentmise keretében 2021. 
október 10-én nyitotta meg a 2023-as püspöki szinódushoz vezető folyamatot, 
amihez idén márciusban Plébániánk közössége is csatlakozik. Izgalmas lehe-
tőség ez valamennyiünk számára, hiszen az elmúlt évek megpróbáltatásai kö-
vetkeztében rengeteg témában merültek fel kérdések, észrevételek, ötletek.
 A karanténos időszakban talán mindannyian megtapasztalhattuk, hogy 
életünk eddigi megszokott rutinja teljesen felborult, és ez örökre megváltoz-
tatott minket. Emlékszem, amikor 10 napon keresztül voltam bezárva a sze-
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beljebb, a sorok között lesz majd egy hatalmas kalász, és ezért ezt sem 
szakította le.
 Telt az idő és lassan már túl volt a búzatábla felén, amikor azt vette 
észre, hogy az itt található növények már meg sem közelítik méretben azo-
kat, amiket előzőleg látott. Elgondolkodott ezen és már bánta, hogy nem 
szakított le egyet közülük. Amikor a végére ért a búzatáblának, visszaindult 
az édesapjához üres kézzel.
 Ahogy az apja meglátta őt közeledni, egyből mondta neki: - Látod 
fiam, ez a szerelem! Mindig kutatsz egy jobb után, és csak később jössz rá, 
hogy az igazit már elmulasztottad.
- Édesapám, akkor mi a házasság? – kérdezte a fiú az édesapjától.
- Ahhoz, hogy tudjak válaszolni neked erre a kérdésre, menj ki a kukorica-
mezőre, válaszd ki a legnagyobb kukoricát, és hozd ide nekem. – felelte az 
apa. - A szabály ugyanaz. Nem fordulhatsz vissza egyszer sem.
 A fiú kiment a kukoricásba. Most már tapasztalattal a háta mögött, 
nem akarta elkövetni a korábbi hibáját. A kukoricás közepén leszakított egy 
közepes nagyságú kukoricát, és visszaindult vele az édesapjához.
- Ezúttal, hoztál nekem kukoricát. – fogadta az apja. - Kerestél egyet ami 
szép és hittél benne, hogy ez lesz a legjobb választásod, mind közül. – tette 
hozzá. Ez a házasság, fiam.

(Ismeretlen szerző)

ne hígítsuk föl a próféciát, ne vesszünk el a meddő vitákban!  
Jöjj, szeretet Szentlelke, nyisd meg szívünket a meghallgatásra!  

Jöjj, szentség Lelke, újítsd meg Isten hűséges szent népét!  
Jöjj, teremtő Lélek, újítsd meg a föld arcát!  

Ámen
Ferenc pápa imája

Szűcs Bálint diakónus
Forrás: vaticannews.va

A címlapon látható a szinodális út hivatalos logója. A logó közepén egy terebé-
lyes fa látható, szinte uralja, ágai elérik az eget, formája Krisztus keresztjére 
utal. Felette az Oltáriszentség napként ragyog. A vízszintes ágak kezek vagy 
szárnyak gyanánt kitárulnak, a Szentlélekre utalva. A fa-kereszt-Eucharisztia-
Szentlélek tövében az egyházat, Isten népét 15 színes, mozgásban levő alak 
szimbolizálja: az egész emberiséget, az élethelyzetek, a generációk és a 
származás sokféleségében. „Nincs hierarchia ezen emberek között: fiatalok, 
idősek, serdülők, gyermekek; férfiak, nők; világiak, szerzetesek; szülők, pá-
rok, egyedülállók; fogyatékkal élők; a püspök és a szerzetesnővér is közöttük 
megy, nem előttük.” Mozgásban vannak, mert az egyház, Isten vándorló népe 
sosem statikus: mozgásban van. Mindezen képi elemek alatt ott áll a téma 
megnevezése, „Egy szinodális Egyházért: közösség, részvétel és küldetés”.

Mese, nem(csak) gyerekeknek:

Házasság hete
Egy nap egy fiú megkérdezte az édesapjától, hogy „Mi az a szerelem?”
- Ahhoz, hogy meg tudjam válaszolni a kérdésed, menj ki a mezőre és vá-
laszd ki a legnagyobb búzakalászt, amit csak találsz, és hozd el nekem. – 
válaszolta az édesapa.
- A szabály az, hogy a mezőn csak egyszer mehetsz keresztül, és nem for-
dulhatsz vissza egy olyan búzáért, amit már elhagytál – tette még hozzá.
 A fiú felkerekedett és kiment a mezőre. Az első soron haladva talált 
egy szép, nagy búzakalászt, de úgy gondolta, hátha lesz még ettől nagyobb 
is a többi sorban, ami csak rá vár. Aztán meglátott egy másik példányt, és 
az tényleg még nagyobb volt, de ő még mindig úgy gondolta, hogy talán 

Kinek szíve reád támaszkodik,
megőrzöd azt teljes békében,
mivel Te benned bízik;

Ésaiás 26:3
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Felnőtt bibliaóra
Csütörtök 18
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Jegyesoktatás
Vasárnap 19
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Szentségi felk. (felnőtt)
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M
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30 
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Lányi Enikő
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00 -18
00

Szent László terem
H

erboly B
endegúz

K
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Vasárnap 10
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H
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Cserkészet
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A

ntal atya

Tervezet, változások lehetségesek! Érdeklődjön az irodában vagy A
ntal atyánál!
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